



Announcement and Call for Papers
1st Regional Conference on Academic Freedom in the Americas
Monterrey, Mexico
10-11 November 2022

Description

The Coalition for Academic Freedom in the Americas (the Coalition), chaired by Scholars at Risk, the Human Rights Research and Education Centre of the University of Ottawa and the Universidad de Monterrey, works to increase awareness and advocacy in defense of academic freedom, aimed at developing relevant human rights standards, as a means of protecting higher education spaces, modeling best practices, and promoting broader democratic principles in the Americas.

In December 2020, the Inter-American Commission on Human Rights adopted the [Inter-American Principles on Academic Freedom and University Autonomy](#). This marked a significant step towards the promotion and implementation of these rights by states and higher education institutions in the Americas. The Coalition seeks to contribute to this process by creating a network of academics, students, professionals, and civil servants interested in the development and protection of academic freedom.

Despite the growing recognition of the importance of academic freedom to free and democratic societies, human rights, and the dissemination of knowledge in the public space, higher education is under attack in the Americas. This includes the political control of higher education institutions in Mexico, Nicaragua or Venezuela; the use of administrative and criminal legislation to silence academics in Brazil or Colombia; and impunity regarding sexual violence in the university space throughout the hemisphere.

To foster discussion and collaboration, the Coalition is organizing its **first Regional Conference on Academic Freedom**, to take place in November 2022 at the Universidad de Monterrey, Mexico with both in-person and remote participation. This call for papers seeks contributions that highlight challenges and opportunities regarding the protection, promotion, litigation and good practices regarding academic freedom and university autonomy. Possible paper topics may include:

- Adoption of academic freedom policies or regulations by higher education institutions.
- Implementation of the Inter-American Principles on Academic Freedom and University Autonomy.



- Cross-cutting or country-focused studies. For example, modeling a post-Maduro higher education system in Venezuela, the arrest on university grounds of university students in Ecuador or responding to legislative/regulatory threats to autonomy in Canada, Mexico, Nicaragua or the United States.
- Conflicts and reinforcements between free speech and academic freedom in the university space.
- Responding to sexual/gender-based violence and sexual harassment within the university space.
- Participation of student activists or student unions or organizations in the promotion of academic freedom.
- Regional trends and common approaches to academic freedom.
- Diversity and governance in higher education institutions.
- Academic freedom and transitional justice: maintaining healthy universities in changing societies.

Selected contributions will be presented at the conference and will be published in a special edition of the Universidad de Monterrey's [Revista Internacional de Derecho y Ciencias Sociales](#), to be edited in the first semester of 2023. The editorial committee for this special edition of the journal is composed by Salvador Herencia-Carrasco (HRREC), Rafael Ibarra Garza (Universidad de Monterrey) and Jesse Levine (Scholars at Risk).

Some financial assistance to attend the conference might be provided to those whose contributions were accepted and have submitted their first draft.

Submission of abstracts

Interested parties should send an abstract, no longer than 300 words, until 30 July 2022. Each abstract should additionally have a 100-word personal bio, including contact information and professional affiliation.

Selected abstracts will be notified by 30 August. A first draft is expected by 15 October, as a requirement to participate in the conference.

The Coalition accepts abstracts in English, Spanish, Portuguese, and French.

Please send abstracts to Catalina Arango, member of the Coalition for Academic Freedom in the Americas, to the following e-mail: caran013@uottawa.ca

For more information about the Coalition's, please visit our website:

<https://www.udem.edu.mx/en/institutional/coalition-academic-freedom-americas-cafa>



Anuncio y convocatoria para ponencias
1^a Conferencia Regional sobre Libertad Académica en las Américas
Monterrey, México
10-11 de noviembre de 2022

Descripción

La Coalición por la Libertad Académica en las Américas (la Coalición), integrada por Scholars at Risk, el Centro de Investigación y Enseñanza en Derechos Humanos de la Universidad de Ottawa y la Universidad de Monterrey, trabaja para fomentar la concientización y la defensa de la libertad académica, con el objetivo de desarrollar estándares de derechos humanos relevantes que sirvan para proteger los espacios de educación superior, identificar las mejores prácticas y promover principios democráticos más amplios en las Américas.

En diciembre de 2020, la Comisión Interamericana de Derechos Humanos publicó los [Principios Interamericanos sobre Libertad Académica y Autonomía Universitaria](#). Esto marcó un paso significativo hacia la promoción e implementación de estos derechos por parte de los Estados y las instituciones de educación superior en las Américas. La Coalición pretende contribuir a este proceso creando una red de académicas, académicos, estudiantes, profesionales, funcionarias y funcionarios interesados en el desarrollo y protección de la libertad académica.

A pesar del creciente reconocimiento de la importancia de la libertad académica para las sociedades libres y democráticas, los derechos humanos y la difusión del conocimiento en el espacio público, la educación superior está bajo constantes amenazas en las Américas. Esto incluye el control político de las instituciones de educación superior en México, Nicaragua o Venezuela; el uso de la legislación administrativa y penal para silenciar académicas y académicos en Brasil o Colombia; y la impunidad con respecto a la violencia sexual en el espacio universitario en todo el hemisferio.

Para fomentar el debate y la colaboración, la Coalición organizará su Primera Conferencia Regional sobre Libertad Académica, que tendrá lugar el 10 y 11 de noviembre de 2022 en la Universidad de Monterrey, México, con participación tanto presencial como a distancia. Esta convocatoria busca contribuciones que destaquen los retos y oportunidades en materia de protección, promoción, litigio y buenas prácticas en materia de libertad académica y autonomía universitaria. Los posibles temas de las ponencias pueden ser:

- Adopción de políticas o reglamentos de libertad académica por parte de las instituciones de educación superior.
- Implementación de los Principios Interamericanos de Libertad Académica y Autonomía Universitaria.



- Estudios transversales o centrados en países. Por ejemplo, modelar un sistema de educación superior post-Maduro en Venezuela, la violación del espacio universitario para arresto de estudiantes en Ecuador, o responder a las amenazas legislativas/regulatorias a la autonomía en Canadá, México, Nicaragua o Estados Unidos.
- Conflictos y refuerzos entre la libertad de expresión y la libertad académica en el espacio universitario.
- Respuesta a la violencia sexual/de género y al acoso sexual en el espacio universitario.
- Participación de activistas o sindicatos estudiantiles u organizaciones en la promoción de la libertad académica.
- Tendencias regionales y enfoques comunes de la libertad académica.
- Diversidad y gobernanza en las instituciones de educación superior.
- La libertad académica y la justicia transicional: el mantenimiento de universidades saludables en sociedades cambiantes.

Las contribuciones seleccionadas se presentarán en la conferencia y se publicarán en una edición especial de la [Revista Internacional de Derecho y Ciencias Sociales](#) de la Universidad de Monterrey, la cual será editarán en el primer semestre de 2023. El comité editorial de esta edición especial de la revista está compuesto por Salvador Herencia-Carrasco (HRREC), Rafael Ibarra Garza (Universidad de Monterrey) y Jesse Levine (Scholars at Risk).

Es posible que se proporcione alguna ayuda financiera para asistir a la conferencia a aquellos cuyas contribuciones hayan sido aceptadas y hayan presentado su primer borrador.

Presentación de contribuciones

Los interesados deberán enviar un resumen, de no más de 300 palabras, hasta el 30 de julio de 2022. Cada resumen debe tener además una biografía personal de 100 palabras, incluyendo información de contacto y afiliación profesional.

Los resúmenes seleccionados serán notificados antes del 30 de agosto. Se espera un primer borrador para el 15 de octubre, como requisito para participar en la conferencia.

La Coalición acepta resúmenes en inglés, español, portugués y francés.

Las personas interesadas pueden enviar los resúmenes a Catalina Arango, de la Coalición por la Libertad Académica en las Américas, a la siguiente dirección: caran013@uottawa.ca

Para más información sobre la Coalición, visite nuestra página web:

<https://www.udem.edu.mx/es/institucional/coalicion-por-la-libertad-academica-en-las-americas>